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 پیام نوید موفقیت از »وین«
ادامه از صفحه یک /

رضایت ها را جلب کند. طی دو ماه گذشته دیپلماسی 
پنهانی مخصوصا با کشورهای روسیه و چین وجود 
داشته است. البته سفر دوره ای معاون سیاسی وزارت 
خارجه به اروپا هم حکایت از این دارد که دیپلماسی 
پنهانی برای بهتر برگزار شدن مذاکرات در جریان بوده 
است. این شرایط فراهم شده است و امیدواریم به یک 
نتیجه مطلوب برسد. طی دو سه روز آینده با تشکیل  
کارگروه های کارشناسی و تخصصی حول کمیسیون 
مشترک، ما بتوانیم مقدمات پیش نویسی را آماده کنیم 
اما نباید انتظار داشته باشیم که همه مشکلات در همین 
دو سه روز به پایان برسد. اما همین اندازه هم حائز اهمیت 
است و نشان از وجود یک دیپلماسی نرم در مذاکرات 
دارد. همه نشانه ها حکایت از این دارد که در همین 
روزهای آینده به یک توافق کلی با غربی ها خواهیم رسید 
و درباره جزئیات به تناوب مشکلات را حل می کنیم. نوید 
موفقیت در همین روزهای آینده به گوش خواهد رسید. 
ایران و آمریکا هر دو به دنبال کاهش اختلافات از طریق 
دیپلماسی هستند. هیچ راهی هم جز مذاکره وجود ندارد. 
دو طرف باید به تعهدات خود ذیل برجام پایبند باشند. سفر 
مقامات اسرائیلی برای تحت فشار قرار دادن ایران است، 
لابی هایی انجام می دهند تا شاید به ائتلاف تبدیل شود اما 
مساله مهمی نیست. همه باید به تعهدات برجام بازگردند 
و اسرائیل هم نمی تواند کاری انجام دهد. این صحبت هایی 
که انجام می دهند مسائل حاشیه ای است که دولت ایران 
نباید خود را گرفتار آن ها و سفرهای حاشیه ای مقامات 

اسرائیلی کند.

نگــاه

فــرارو
رحمان قهرمان پور مطرح کرد:

افزایش اعضای تیم مذاکره کننده 
تصمیم خوبی بود 

در  بیــن الملل  مسائــل  تحلیلگــر  یک 
ارزیابی روند مذاکرات وین میان ایران با ۴+۱ 
و با حضور غیرمستقیم ایالات متحده برای 
احیای برجام که روز دوشنبه در دور هفتم از 
سر گرفته شده است، اظهار داشت: مجموع 
اظهارنظرها نشان می دهد که میزان تغییری 
که برخی انتظار داشتند در رویکرد ایران نسبت 
به مذاکرات احیای برجام اتفاق بیفتد، صورت 
نگرفته بنابراین استراتژی ایران مشخص و 
مبتنی بر لغو کلیه تحریم های ناقض برجام 
است. رحمان قهرمان پور گفت: البته در این دور 
هنوز به موارد اختلافی نرسیده اند و به همین 
دلیل هم هماهنگ کننده اتحادیه اروپا در این 
مذاکرات اظهار خوشبینی کرده است چراکه 
انتظاری که آنها از تیم جدید مبنی بر در پیش 
گرفتن رویکرد و راهبردی کاملا متفاوت با تیم 
داشتند، درست نبوده است. وی ادامه داد: از 
طرف دیگر مذاکره کننده ارشد روسیه به چند 
نکته بسیار مهم اشاره کرده و گفته است که 
کمیت تیم مذاکره کننده نشانه عزم ایران برای 
رسیدن به توافق است و نکته دوم این است 
که تغییرات تیم مذاکره کننده تنها در راس 
آن صورت گرفته است. این کارشناس مسائل 
بین الملل افزود: در طرف ایرانی هم اگرچه آقای 
باقری، معاون سیاسی وزیر امور خارجه به دنبال 
این است که وجه تمایز خود را با تیم مذاکره 
کننده قبلی نشان دهد اما این وجه تمایز تنها 
در سطح ادبیات است به این معنی که اگرچه 
مذاکره کننده اتحادیه اروپا می گوید طرفین 
برای ادامه مذاکرات از دور ششم توافق کرده اند؛ 
آقای باقری این شش مرحله را یک پیش نویس 
و نه توافق می نامد و به نظر من طرف ایرانی 
برداشت طرف اروپا و روس را رد نکرده است. 
حالا باید منتظر باشیم که ببینیم این استراتژی 
ایران با اندکی تغییرات تاکتیکی چه زمانی 
می تواند منجر به توافق شود. وی تاکید کرد: یک 
جریانی در داخل به دنبال این بود که استراتژی 
مذاکراتی تغییر کند یا برای این گروه اساسا 
مذاکره معنا ندارد اما خروجی جلسه دیروز 
نشان داد که استراتژی حاکمیت همچنان ادامه 
مذاکرات و رسیدن به توافق است. قهرمان پور 
در خصوص اینکه این دور از گفت وگوها چه 
مدت به طول خواهد انجامید بیان کرد: افزایش 
اعضای تیم مذاکره کننده با توجه به طولانی و 
پیچیده شدن پرونده هسته ای ایران تصمیم 
خوبی بود و در مرحله کنونی نمی توان توقع 
داشت که ۵ نفر مقابل ۵ تیم متشکل از متوسط 
۲۰ نفر قرار بگیرد؛ پس نفس افزایش تعداد تیم 
مخصوصا اینکه افراد حاضر متخصص باشند 
خوب است. وی ادامه داد: من نمی دانم این افراد 
از چه وزارتخانه ها و ارگان هایی هستند اما کاش 
از بخش خصوصی که با تحریم ها دست و پنجه 
نرم می کنند هم در این هیات باشند. با این حال 
به رغم حضور این تعداد افراد در هیات و تاکید 
ایران بر اهمیت زمان، از ابتدا مقرر شده که 
تصمیم گیری در وین نباشد و لازم است مباحث 
و متون در پایتخت ها مطرح شود. همچنین از 
این منظر که هر دو طرف برای ارزیابی یکدیگر به 
وین آمده اند نیز به نظر می رسد دور هفتم کوتاه 
خواهد بود. قهرمان پور تصریح کرد: بنابراین 
واقعا سخت است که بگوییم این دور چند روز 
به طول خواهد انجامید چراکه حتی اگر طرف 
ایرانی عزم و اراده حصول توافق را داشته باشد، 
این موضوع چند متغیر دیگر از جمله عزم و اراده 
سایر طرفین و فشارهای رژیم صهیونیستی را نیز 
داراست. آنچه آقای انریکه مورا، هماهنگ کننده 
اتحادیه اروپا گفته این است که همه طرفین بر 

سرعت زیاد برای احیای برجام تاکید دارند.

جبران کسری بودجه با فروش 
پالایشگاه شازند

ادامه از صفحه اول/ نکته قابل تأمل اینجاست 
که سید احسان خاندوزی وزیر اقتصاد در اظهار 
نظرهای مختلف، از لزوم متوقف شدن واگذاری ها 
تا زمان ارزیابی نتایج خصوصی سازی سالهای 
گذشته و انجام اصلاحات ضروری سخن گفته بود 
ولی انگار قراراست که اشتباهات خصوصی سازی  
در سال های گذشته دوباره در مورد پالایشگاه 
شازند نیز تکرار شود و مشکلاتی را برای مردم، 
دولت، مسئولین  و به ویژه تولید داخلی کشور به 
وجود آورد.هنوز چالش ها و مشکلات واگذاری 
برخی از شرکت ها و کارخانجات بزرگ کشور 
مرتفع نشده و تا کنون ارزیابی ها و اصلاحات لازم 
در این خصوص صورت نگرفته است.نتایج تلخ و 
ناگوار خصوصی سازی و واگذاری ها در سالهای 
گذشته و عدم ارزیابی های دقیق و کارشناسی 
آنها نشان می دهد که نباید اجازه دهیم  بدون 
تأمل و نظرات کارشناسی دقیق، پیشرفته ترین 
پالایشگاه نفت ایران دچار بحران شود و آسیب های 
فراوانی را به تولیدکشور و مردم منطقه وارد کند.

در سالهای گذشته نیز بحث واگذاری پالایشگاه 
امام خمینی ) ره(  شازند مطرح بود که با مخالفت 
شدید امام جمعه محترم اراک، نمایندگان مجلس، 
استاندار، مردم و مسئولین مواجه شد. امید است 
که قبل از این واگذاری ها علاوه براصلاح ایرادات 
قبلی و کسب تجربه از واگذاری-های گذشتهو 
بازنگری قانونی آن با مسئولین محلی و استانی 
نیز مشورت شود و خواست و دیدگاه های آنان 
مورد بررسی قرار گیرد تا مانع از بروز مشکلات و 

چالش های احتمالی شود.

دیدگــاه
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  امکان تحقق عدالت؟

معمولا افراد، گروها و ملت ها برای تحقق انواع نیازها، 
تمایلات، آرزوها، خواسته ها و... اهدافی را انتخاب می کنند. 
یکی از عوامل اساسی در تحقق اهداف، داشتن یا حصول 
شناخت و آگاهی در مورد محیطی عینی که قرار است 
اهداف گوناگون در آن محقق شوذ، می باشد. به عبارتی، 
اگر افراد، گروه ها و ملت ها از محیط عینی یا مسیری که قرار 
است فرایند تحقق اهداف از آن گذر کند، آگاهی و دانش 
کافی و واقع بینانه داشته باشند، احتمال تحقق اهداف 
بسیار بیشتر خواهد شد، چراکه داشتن آگاهی و شناخت در 
مورد محیط و مسیر حرکت به سوی تحقق اهداف، می تواند 
راهکارها، طرح ها و راهبردهای کاربردی و کم هزینه ای را 
برای تحقق اهداف مدنظر در اختیار افراد، گروه ها و ملت ها 
قرار دهد. به بیان دیگر، امری طبیعی است که اگر افراد، 
گروه ها و ملت ها متوجه شوند که مسیری که برای تحقق 
یک هدف خاص طی می کنند، خطا و بی حاصل است، تلاش 
خواهند کرد از طریق تدابیر، راهکارها، طرح ها و راهبردهای 
متفاوت مسیر جدیدی را برای تحقق هدف خود اتخاذ کنند. 
اینکه اگر افراد، گروها و ملت ها در مورد آینده یا فرایندهایی 
که آینده را می سازند، آگاهی و دانش لازم داشته باشند، 
آنگاه می توانند اهداف، تصمیم ها، برنامه ها و راهکارهای 
مناسب را برای کنترل و هدایت آینده تدبیر و اتخاذ کنند. در 
این راستا نکاتی کلی و کاربردی پیرامون امکان تحقق عدالت 
اجتماعی ارائه می شود. پر بیراه نیست اگر عدالت خواهی را 
یکی از بنیادی ترین خواسته های انسان ها در همه جوامع 
تلقی کنیم. عدالت؟ به بیانی کلی و کاربردی، عدالت معطوف 
به رعایت حقوق)حق( یک دیگر در روابط اجتماعی می باشد. 
به عبارتی، عدالت یک پدیده مدنی با ریشه های روانشناختی 
است، بدین معنی که بر اساسی درک، تشخیص و تحلیل 
شرایط زیست)اجتماعی( می پذیریم که باید به شکلی نظام 
مند و قابل پیش بینی با دیگر اعضای جامعه رفتار و برخورد 
کنیم، چراکه در زیست طبیعی مبحث عدالت غیرکاربردی 
و بی معناست. به عنوان مثال، هنگامی که شاهد دریده شدن 
بدن یک آهو توسط یک شیر یا ببر هستیم، نمی گویم شیر 
یا ببر عدالت را رعایت نکردند یا رفتاری ناعادلانه در قبال 
آهو داشته اند، بنابراین عدالت یک پدیده اجتماعی مبتنی 
بر یک نظام حقوقی است. یا به عبارتی کاربردی تر، عدالت 
برآیند »نظم حقوقی برآمده از خرد و اراده جمعی)ملی(« 
است. اینکه پدیده عدالت یا عدالت خواهی در جوامع قبل از 
عصر روشنگری یا وجود نداشته یا بسیار محدود بوده است. 
از اینرو، عدالت برآیند مستقیم حاکمیت قانون و نه حاکمیت 
برخی اراده های فردی یا اقلیتی می باشد. اینکه حاکمیت 
قانون در جهان معاصر بدین معنی است که نظام حقوقی 
یک جامعه انعکاس و تبلور خرد و اراده جمعی است و نه 
اراده و اهداف یک جناح اقلیت. بنابراین، تحقق عدالت در 
جوامعه ای که نظم حقوقی انعکاس اراده و اهداف یک گروه 
اقلیت باشد، قابل درک نیست. از اینرو، تحقق عدالت منهای 
استقرار نظم حقوقی مبتنی و برآمده از خرد و اراده جمعی، 
رویای اذهان افسرده، فاقد صداقت، ضد ملی و رومانتیک 
می باشد. به گواه شواهد تاریخی و تجربی دو روش قهرآمیز 
و قانون محور  برای احقاق حق در جوامع گوناگون مرسوم 
بوده و است. به طور کلی تا قبل از تولد خرد جمعی در عصر 
روشنگری،  به دلیل حکمرانی اراده ها و منویات برخی 
اقلیت ها و افراد، رایج و مرسوم ترین روش »تحقق عدالت« 
قهرآمیز بوده است، اما بعد از عصر روشنگری به ویژه بخاطر 
تولد خرد جمعی که محصول توسعه علوم گوناگون به ویژه 
علوم اجتماعی و علوم انسانی بود، کاربردی، کم هزینه 
و رایج ترین روش احقاق حقوق »تحقق عدالت« فردی، 
گروهی و اجتماعی، توسل به قوانین)قانون اساسی( شد، 
بنابراین به گواه شواهد تجربی و تاریخی در جهان خرد بنیاد 
معاصر،»تحقق عدالت« فردی و اجتماعی در جوامعی که 
اراده و منویات برخی اقلیت ها و افراد مبنا یا بستر قوانین 
اجتماعی است، اگر نگویم غیرممکن، اما بسیار دشوار و 
زمانبر خواهد بود. شاید مهمترین راهکار مدنی به منظور 
تحقق عدالت، تلاش برای جایگزینی خرد و اراده جمعی 

به جای اراده و اهداف گروهی باشد.

یـادداشــت

بخش اعظم 
جوانان با این 
گرانی ها ، تامین 
معیشت شان از 
طریق فضای 
مجازی است .باید 
جنبه های مثبت 
فضای مجازی 
را ببینیم که 
متاسفانه دیده 
نمی شود

دولت  در مورد 
طرح رتبه بندی 
معلمان نتوانسته  
پاسخگوی 
مطالبات 
فرهنگیان باشد 
در حالی که  این 
طرح در قانون 
برنامه ششم  
مصوب شده 
است

     نظارت بر فضای مجازی نه ایجاد محدودیت
     نباید برای مردم محدودیت ایجاد کنیم

     اصلاح طلبی کم نور می شود ولی خاموش هرگز

      بازگشت به برجام 2015 بسیار مشکل است
      احتمال توافق موقت در مذاکرات وین زیاد است

      آمریکا آمادگی بازگشت به برجام را دارد

   فریده اولادقباد در گفت و گو با »آرمان ملی«:  

مهم ترین مطالبه مردم حل 
معیشت و کاهش تورم است

  قاسم محبعلی در گفت و گو با »آرمان ملی«:  

محدودیت فرصت ها؛ -توافق 
امروز تا٢٠٢٤ دوام دارد

آرمان ملی: طرح صیانت از کاربران در فضای مجازی بار دیگر در دستور کار مجلس 
شورای اسلامی و نمایندگان دوره یازدهم  قرار گرفته است با این تفاوت که این بار 
دولت سیزدهم هم که به نوعی استقرار پیدا کرده وارد میدان شده و وزیر ارتباطات 
در دیدار با محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس، نسخه جدیدی از این طرح ارائه 
کرده است که البته جزئیات آن تاکنون منتشر و در اختیار رسانه ها قرار نگرفته 
است، نسخه دولت به گفته امیر خوراکیان، معاون حقوقی مرکز ملی فضای مجازی 
۳0 درصد با طرح فعلی تفاوت دارد، برای بررسی این طرح پرحاشیه و همچنین 
ارزیابی و سنجش عملکرد دولت آقای رئیسی که از زمان شروع به کار خود که پس 
از دوبار رای اعتماد به وزیر آموزش و پرورش بالاخره توانست با رای اعتماد برای 
گزینه سوم معرفی شود و رای اعتماد بگیرد و ترکیب هیات وزیران را کامل کند و 
سایر تحولات سیاسی»آرمان ملی« با فریده اولاد قباد نماینده مجلس دهم و فعال 

سیاسی به گفت و گو پرداخته است که می خوانید.  مذاکرات احیای برجــام چند روزی 
است کــه آغــاز شده و طرفین نسبت به 
رسیدن به توافق ابراز امیدواری کرده اند؛ 
ارزیابی شما از روند مذاکرات  و نتیجه آن 

چگونه است؟
همه باید امیدوار و منتظر باشند که نتایج 
گفت وگوها و مذاکرات پیش رو چه خواهد بود. 
در عین حال طبیعی است و باید در نظر داشت 
که بر سر راه بازگشت به برجام موانع و مشکلاتی 
وجود دارد که خیلی نمی توان نسبت به حل و 
فصل آنها امیدواری داشت اما باید امیدوار بود 
که مذاکرات چگونه شروع شده و پیش می رود. 
مواضع ایران و آمریکا فاصله زیادی با یکدیگر 
دارد و البته طبیعی هم هست که هر طرف 
قبل از مذاکرات سعی می کند که خواسته های 
حداکثری خود را مطرح کند و تا آنجایی که 
ممکن است شرایط را به سمت و سویی هدایت 
کنند که  در سر میز مذاکرات دست بالا را داشته 
باشند. اما همانطور که اشاره کردم باید صبر کرد 
و دید که مسائل چگونه پیش می رود. مواضع 
طرف ایرانی تاکنون ثابت نبوده و در مورد برجام 
بحث ها و صحبت های متناقضی در مورد برجام 
صورت گرفته است. اما چند موضوع در بین این 
مواضع مشترک و ثابت بوده است. نخست اینکه 
در عین حالی که آمادگی بازگشت به برجام را 
دارند اما ایران خواستار برداشتن کلیه تحریم ها 
بوده و از طرف دیگر خواستار راستی آزمایی بوده 
است. آمریکایی ها نیز آ  ن طور که اعلام کردند 
آمادگی بازگشت به برجام را دارند در شرایطی 
که ایران نیز گام های عقب نشینی خود را داشته 
و آمادگی خود را برای مذاکره پیرامون سایر 

مسائل و اختلافات فی مابین اعلام کند. 
 ایران بارها اعلام کرده که مهم ترین 
مطالبــه اش لغو همـه تحریم ها است و 
آمریکا نیز صرفا با لغو تحریم ها به برجام 
باز خواهد گشت؛ ازدیــدگاه شما اساسا 
غربی ها با لغو تحریم هــای ایران به طور 
یکجا موافقت خواهند کــرد یا اینکه این 
مساله نیز دستخوش مذاکرات فرسایشی 

خواهد شد؟
این درست که آمریکایی هــا ابتدا از برجام 
خارج شدند و در ادامه تحریم های ظالمانه ای 
را علیه ایران وضع کرد اما در مقابل ایران نیز 
اقداماتی انجام داد که طبیعی است آمریکایی ها 
و سایر طرف ها انتظار دارند که ایران نیز به 
تعهدات خود در توافق سال سال ۲۰۱۵ 
بازگردد. لذا طبیعی است که به یک توافق و 
تفاهم نیاز دارد. تفاهم و توافق به دو صورت 
می تواند صورت بگیرد. نخست اینکه طرفین 
اعلام کنند که برای مدت تعریف شده ای به 
برجام باز می گردند، آمریکایی ها تحریم ها 
را بر می دارند و ایران نیز به تعهدات خود در 
سال ۲۰۱۵ باز خواهد گشت. یا دیگر اینکه در 
مسیر گام به گام حرکت کنند. بدین صورت 
که در مقابل هر اقدامی طرف مقابل هم اقدام 
مناسبی انجام دهد. به هر حال شرایط بسیار 
پیچیده است و به راحتی نمی توان گفت که 
این اقدامات صورت می گیرد. چرا که هنوز 
عدم اعتماد وجود دارد، مذاکره ای میان ایران 
و آمریکا صورت نمی گیرد و طرف های ثالث 
هستند که این مسائل را منتقل می کنند. در 
عین حالی که خود این طرف های ثالث خودشان 
هم می توانند منافع و سیاست هایی داشته باشند 
و در چگونگی بازگشت و روش بازگشت آمریکا 
ذی مدخل باشند. آنچه که قابل پیش بینی 
است اینکه با توجه به تغییر شرایط در ایران، 
منطقه و آمریکا امکان بازگشت به برجام ۲۰۱۵ 

به صورت نعل به نعل بسیار مشکل است. 

 با توجه به اینکه از درون مذاکرات وین 
خبر می رسد که مشخص نیست بازه زمانی 
مذاکــرات چه اندازه خواهد بود و تا چه 
زمانی به طول خواهد انجامید چه میزان به 
توافق در جهت دستیابی به توافق کامل و 

اصلی معتقد هستید؟
با توجه به یکسری مسائل تغییرات ایجاد 
شده و از همه مهم تر عدم اعتماد به وجود آمده 
میان طرفین احتمالا توافق موقتی مانند آنچه 
در سال 9۴ اتفاق افتاد در این دور از مذاکرات 
نیز رخ دهد تا شرایط همینطور بماند و در ادامه 
گشایش هایی از سوی آمریکا و اقداماتی از سوی 
ایران صورت بگیرد و آن زمان مذاکرات برای 
سایر مسائل نیز ارتقا پیدا کند. بنابراین می توان 
گفت آنچه امکان پذیر است بحث همین توافق 
موقت است، چراکه هم برای ایران بسیار مشکل 
است که به یکباره  اقداماتی را که در دو سال 
انجام داده را کنار گذاشته و صفر کند و هم 
امکان برداشتن یکباره تحریم هایی که پس از 
خروج از برجام برقرار شده یا مرتبط با برنامه های 
هسته ای است برای آمریکا سخت است. اما 
نکته مهم دیگری که روی آن باید مذاکره کرد 
نکته ای است که طرف ایرانی می گوید باید کلیه 
تحریم ها برداشته شود اما طرف آمریکایی 
می گوید برجام مقدمه  ای برای مذاکره بابت 
سایر مسائل فی مابین است. تقریبا مواضع 
طرفین نسبت به برجام سال ۲۰۱۵ تغییر 
کرده است. آمریکایی ها  و بایدن دیگر مثل 
زمان اوباما علاقه مند نیستند که فقط راجع به 
برنامه  هسته ای ایران صحبت کند و می خواهد 
کشورهای دیگری مثل اروپایی ها، اسرائیل یا 
کشورهای عربی که به نحوی در برجام ذی نفع 
هستند را در کنار خود داشته باشد و به نوعی 
در تفاهم جدید گنجانده شود. از طرفی موضع 
ایران که می خواهد همه تحریم ها برداشته شود و 
موضع آمریکا که نمی خواهد برجام را در موضوع 
هسته ای خلاصه کند نیازمند مذاکرات بیشتری 
است. اگر طرفین علاقه مند به مذاکرات باشند 
امکان دارد توافق موقت چند ماهه تا یکساله 
به وجود آید تا بعد در مورد موضوعات بعدی 
صحبت کنند. نکته ای که باید بدان توجه داشت 
اینکه سال ۲۰۲3 پایان برجام است و الان چیزی 
در حدود یکسال و نیم باقی مانده و طبیعتا هر 

توافقی را می توان توافق موقت قلمداد کرد.
 همه طرف  های برجام نسبت به بحث 
احیای برجام و توافق خوب متفق القولند 
اما هنوز تعریف مشخص و مشترکی در 
خصوص توافق مطلوب از سمت طرف های 
برجام مشاهده نکرده ایم و هر طرف عقیده 
خود را ابراز کرده؛ دیدگاه شمــا در این 

خصوص چگونه است؟
هدف برجام از ســوی آمریکا این است که 
برنامه هسته ای ایران به گونه ای کاهش پیدا 
کند که اگر به زعم آنها تصمیمی به ساخت 
سلاح هسته ای می گیرد حداقل یکسال زمان 
احتیاج داشته باشد. این خواست آنها در برجام 
بود اما اینکه اکنون نیز خواست آنها در برجام 
همین باشد، مشخص نیست. از طرف دیگر 
ایران ضمن اینکــه برنامه هسته ای خود را 
در سطح غنی سازی صنعتی حفظ کند کلیه 
تحریم ها نیز لغو شود. اینجا یک فاصله زیادی 
بین مواضع به وجود می آید و توافق خوب از 
منظر طرفین کاملا متفاوت است. آنچه که 
ممکن است اینکه طرفین به توافق ۲۰۱۵به 
صورت تدریجی برگردند و بعدا در مورد سایر 
موضوعات صحبت کنند. چراکه فعلا تحقق 
امکان پذیری خواسته های ایران  و آمریکا در 

عمل ممکن نیست.

 عملکرد دولت آقای رئیسی را در 
این مدت که از شروع به کار آن گذشته 
است با توجه به شعارهای انتخاباتی 

چگونه ارزیابی می کنید؟
با توجه به تعامل خوبی که بین مجلــس و 
دولت وجــود دارد، مهــم ترین مطالبــه ای 

که مــردم از دولت دارند 
بهبود وضعیت معیشــت 
و کاهش تورم است. ممکن 
است بگویند این نابسامانی 
از دولت قبل بوده و مــا 
کسری بودجه داریم و... 
و مهم ترین اقدام دولت 
برای  واکسن  تهیــه  را 
همه اقشار و بــه نوعــی 
تامین امنیت جانی افراد 
می دانند. ما هم این را انکار 
نمی کنیم که ورود انواع 
واکسن برای پیشگیــری 
از ویروس اهریمنی کرونا 
خوب بود. اعتقاد داریم 

تفکر باید نقادانه باشد و نباید تخریب کنیم. 
جاهایی که عملکرد خوب و مثبت بوده باید 
خوب و مثبت ارزیابی شود. در رابطه با ورود 
واکسن برای مقابله با کرونا عملکرد دولت 
خوب بوده است اما در رابطه با بهبود وضعیت 
معیشت مردم ما افزایش تورم را شاهد بودیم 
و هنوز گشایش خاصی در وضعیت اقتصادی 
و معیشت مردم حاصل نشده است. از نظر 
دیپلماسی با توجه به سخنان آقای رئیسی 
در روز تحلیف به نظــر می رســد دولــت 

بــه دنبال یــک تعــامل 
سازنــده بــا کشـورهای 
همسایــه بر اساس ســه 
اصل عــزت، حکمــت و 
مصلحت است. ما هم این 
اعتقاد داریم که ایــن سه 
اصل باید رعایــت بشــود 
ولی بایـد گفــت درســت 
است کشـورهــای دنیا بر 
وضعیت و تولیــد داخلی 
اما با تعامــل سازنــده با 
کشورهای دیگر می توانند 
به رشــد و توسعه برسند. 
برنامه های آقای رئیسی در 
حوزه سیاست خارجــی 

و دیپلماسی هنوز توضیح خاصی از ایشان 
نشنیده ام. همچنین دولت آقای رئیسی در 
مورد طرح رتبه بندی معلمان نتوانسته است 
که پاسخگوی مطالبات فرهنگیان باشد 
در حالی که در قانون برنامه ششم توسعه 
مصوب شده است و اعتباری برای آن در 
قانون بودجه ۱۴۰۰ اختصاص داده شده 
که هنوز اجرایی نشده است که یکی از مهم 

ترین مطالبات جامعه فرهنگیان است.  
 طرح صیانت از فضای مجــازی بار 
دیگر در دستور کار مجلس قرار گرفته 
است، این طرح تا چه انــدازه می تواند 

مفید و موثر باشد؟
در دنیــا شایــد مهــم ترین اعتبــاری 
را کــه در پارلمان ها اختصاص می دهند 
در بخش رسانه ها )ملی و فراملی( است. اگر 
محدودیت را ایجاد کنیم مردم ما از راه های 
دیگر، همانند زمانی که تلگرام را فیلتر کردند 
از فیلترشکن استفاده کردند. بخش اعظم 
جوانان با این گرانــی ســرسام آور تامین 

معیشت شان از طریق فضای مجازی است 
و دارند کارآفرینی می کنند. باید جنبه های 
مثبت فضای مجازی را ببینیم، متاسفانه 
ایــن جنبه هــای مثبت دیده نمی شــود. 
نظــرم این است که نباید بــرای مردم 
محدودیت ایجــاد کنیــم، می شود ماننــد 
خیلــی از کشورهای دنیا 
یک جاهــایی را نظـارت 
کرد )شــورای عالی فضای 
مجــازی را داریــم( ولی 
محدود کردن کــار را به 

جایی نمی رساند.
 رونــد بازســازی 
و سیاســت ورزی در 
جریان اصلاح طلبان را 
به ویژه بعد از انتخابات 
ارزیابی  چگونه   1400

می کنید؟
جریــان اصلاح طلــب 
یک جــریان و فکر اســت 
و هیچ گاه مسکوت نخواهد 
مــاند. به قول شاعــر درگذشتــه، مرحوم 

قیصرامین پور که می گفت:
» هرچند سراپا اگر زرد و پژمرده ایم 

ولی دل به پاییز نسپرده ایم 
اگر داغ دل بود، ما دیده ایم 

اگر خون دل بود، ما خورده ایم« 
جریان و گفتمان اصلاح طلبی یک فرایند 
است که ادامه دارد و شرایطی در جامعه 
ایجاد شد که متاسفانه در انتخابات های 
۱398 و ۱۴۰۰ مردم شاید به دلیل عملکرد 
دوره دوم ریاست جمهوری 
آقای روحانی و همــچنین 
محدودیت هایی کــه برای 
دولت دوازدهمــ ایجاد 
شده بود این فاصله ایجاد 
شد. اما گفتمان، اندیشه و 
تفــکــر اصــلاح طلبــی 
یک فرایند است و هیچگاه 
متوقف نخــواهــد شد. 
شــایــد در یک شــرایط 
زمانــی خاص کمرنگ و یا 
کم نور بشود ولی هیچگاه 
خامــوش نمی شــود.  در 
بیشتر احزاب اصلاح طلب 
جلسات شورای مــرکـزی 
برگزار می شود و واحدهای اجرایی دارنــد 
کارهای آنان را انجام می دهند. به هر حال 
احزاب اصلاح طلب و افرادی هم که عضو 
احزاب اصلاح طلب نیستند اما اعتقاد به این 
گفتمان، اندیشه و تفکر دارند قطعا هیچگاه 
خود را به قهقرا نخواهند برد و سعی می کنند 
. برنامه ریزی داشته باشند  . . که ان شاءا
چراکه کشورشان را دوست دارند، چون 
که هدف آنها تامین منافع ملی کشور است، 
هدف آنها مردم هستند. اصلاح طلب ها بخش 
بزرگی از جامعه ایران هستند و نمی شود این 
بخش را نادیده گرفت و همیشه هستند و 
همیشه هم منشاء اثر بوده اند. در این شرایط 
خاصی که شکل گرفته شاید در هیچ یک 
از قوای سه گانه مصدر قدرت نباشند اما 
فعالیت های خودشان را انجام می دهند 
چون که قلب آنها برای کشورشان می تپد، 
کشورشان را دوست دارند و برنامه ریزی های 
خودشان را دارند و هیچ موقع هم امید خود 

را از دست نمی دهند. 

آرمان ملی- سهیل ثابت: پس از وقفه ای چند ماهه بالاخره مذاکرات از سر گرفته 
شده و چند روزی است که طرفین برجام در وین هفتمین دور مذاکرات احیای برجام 
را کلید زده اند. این در حالی است که خبرهای رسیده از وین حکایت از آن دارد 
که معلوم نیست این مذاکرات تا چه زمانی به طول خواهد انجامید. اما قدر مسلم 
همه نسبت به رسیدن به توافق خوشبین و امیدوار هستند. حال باید دید آنچه در 
مذاکرات مطرح می شود تا چه میزان مورد رضایت طرفین قرار خواهد گرفت و چه 
زمانی شاهد اعلام توافق خواهیم بود. برای بررسی مذاکرات احیای برجام، بحث 
توافق موقت و برداشتن همه تحریم های ایران »آرمان ملی« با قاسم محبعلی مدیرکل 
پیشین خــاورمیانه وزارت امور خارجه و تحلیلگر مسائل بین الملل به گفت و گو 

پرداخته است که می خوانید. 

 کوروش الماسی
محقق و پژوهشگر


